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Voor Henk van Kooten speelt de Mac een 
belangrijke rol in zijn creatieve ontwikkeling tot 
fotograaf en digital artist. Toch ziet hij al die appa-
ratuur en software meer als gereedschap, als een 
middel om een hoger doel te bereiken. Foto’s 
bewerken op de Mac, met Photoshop of andere 
software, dat kan iedereen leren. Daar is geen ta-
lent voor nodig. Talent is iets anders, dat reikt veel 
verder. Talent heb je als je de regels en technie-
ken los durft te laten en buiten je referentiekader 
treedt om iets echt unieks te maken. Samen met 
gevoel en creativiteit vormt het de sleutel tot 
kunst. De kunst van Henk van Kooten.

iCreate: Van verpleger tot professioneel fotograaf, 
dat is een opmerkelijke carrièreswitch. Hoe is dat 
zo gekomen? 
Henk: Dat is voor mij niet zo vreemd. Ik was wel verple-
ger, maar vanuit mijn passie voor fotografie deed ik er als 
freelance fotograaf nog wat bij. Je werkt dan in twee ver-
schillende werelden die ook veel overeenkomsten heb-
ben. Als verpleegkundige leer je goed te kijken, patiënten 
te observeren en op hun lichaamstaal in te gaan. Die 
ervaringen gebruik ik nu in de fotografie, door alles wat ik 
observeer te vertalen naar beeld. Als je zo kunt kijken, als 
het ware zo open als een kind, zonder te oordelen, kun je 
prachtige beelden maken. Ik heb via de Fotovakschool in 
Apeldoorn mijn vakdiploma behaald, maar het meeste 
heb ik mijzelf geleerd, ook op technisch gebied.

iCreate: Wanneer besloot je je geheel aan de 
fotografie te gaan wijden en onder de naam Het 
Portret een eigen fotostudio op te zetten? 
Henk: Dat was in 1997. We zijn toen in de Nijmeegse 
binnenstad begonnen met helemaal niets. Met Het 
Portret wilde ik me vooral ontwikkelen in de kinderfo-
tografie. Al snel kwam daar huwelijksfotografie bij en 
zo ging het steeds verder. Ik heb mij aangesloten bij de 

BIPP [British Institute of Professional Photography, een 
toonaangevend internationaal georiënteerd instituut 
voor beroepsfotografen, red.] en daar heb ik razendsnel 
allerlei kwalificaties behaald, voor kinderfotografie, voor 
huwelijksfotografie, voor modefotografie, enzovoort. Dat 
leverde mij veel pr en waardering op. Sinds december 
2005 staat onze studio in Wijchen, waar we met 250 
vierkante meter ruim driemaal zoveel ruimte ter beschik-
king hebben. 

iCreate: In je studio zie ik nogal wat Macs. Hoe lang 
werk je al met Applesystemen en hoe belangrijk 
zijn die voor je creativiteit?
Henk: In 2001 begon ik met digitale fotografie en heb 
ik de Mac gekozen voor fotobewerking. Ik gebruik op 
de Mac programma’s als Photoshop, iViewMedia, Final 
Cut, Toast en allerlei plug-ins. De Mac is voor mij het 
rekenbeest. Ik heb hem vooral nodig wanneer ik een foto 
bewerk die met bijvoorbeeld 181 MB per laag werkt, wat 
soms oploopt tot zeven of acht lagen. Tel maar uit, dan 
ga je vlot over de 1 GB per beeldbewerking in 16-bit. Dat 
ik juist voor de Mac heb gekozen, is ook omdat ik hem 
simpel, toegankelijk en gebruikersvriendelijk vind… en hij 
ziet er nog mooi uit ook! 

iCreate: Heeft de opkomst van de digitale fotogra-
fie je manier van werken veranderd?
Henk: In mijn pre-digitale periode had ik een camera 
van Hasselblad en experimenteerde ik veel met films-
oorten, ontwikkelmethodes en afdruktechnieken, maar 
ook met dingen als het 
verknippen en aan elkaar 
plakken van negatieven, 
verbranden van delen 
van een negatief en 
dergelijke. Nu zijn al die 

technieken ook digitaal uitvoerbaar. Vormgeving is een 
belangrijkere rol gaan spelen. Maar ook met Photoshop 
op de Mac blijft het een gevoelskwestie. Ik schilder meer 
met de pen van het Wacom-tablet.

iCreate: In het buitenland, met name Groot Brit-
tannië, worden jij en je werk overladen met titels 
en prijzen. In Nederland ben je echter nauwelijks 
bekend, al ben je de enige Nederlandse beroeps-
fotograaf die zich met de titel master-QEP mag 
tooien. Wat stelt die titel voor?
Henk: Op het gebied van fotografische kunst is 
Nederland maar klein en ook nogal calvinistisch: doe 
maar gewoon... Vanuit de BIPP heb ik inderdaad veel 
titels en prijzen vergaard. De titel QEP staat voor Qualified 
European Photographer. Die is niet van de BIPP. Het is een 
hoge Europese onderscheiding die door de Federation 
of European Photographers aan de beste Europese 
fotografen wordt toegekend. Het allerhoogste niveau dat 
je als beroepsfotograaf kunt bereiken, is de master-QEP. 

iCreate: Wat is het nut van zo’n internationale 
beroepsvereniging als de Federation of European 
Photographers?
Henk: De Federation of European Photographers is een 
Europese verzameling van nationale beroepsverenigin-
gen, die elk in hun eigen land actief zijn. Zoals elk EU-land 
zijn eigen taal heeft, zo leeft in elk land ook een eigen 
fotografische traditie; een eigen kijk op wat mooi is en 
wat goed. Eén van de doelstellingen van de vereniging 

‘Als je zo kunt kijken, als het ware zo open als een kind, 
zonder te oordelen, kun je prachtige beelden maken’

‘Talent gaat verder dan wat je kunt 
leren of berekenen. Je moet buiten  
het referentiekader kunnen stappen’

Op bezoek bij 
Henk van Kooten

Henk van Kooten: 'Alle computertaken doen we op de Mac. Ook onze correspondentie met klanten en relaties 
in binnen- en buitenland.'

Voor het bewerken van foto's tot digital art heb je 
veel opslagcapaciteit nodig.
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is het bereiken van een betere verstandhouding tussen 
de leden van de aangesloten landen. We kunnen veel 
van elkaar leren. Een confrontatie met open geest is een 
verrijking voor ieder. 

iCreate: Ben je daarom ook zelf cursussen en 
workshops gaan geven?
Henk: Ook, maar ik werd er al voor gevraagd nadat ik bij 
de BIPP de hoogste kwalificatie van die organisatie, het 
Fellowship, had behaald. Het mooie van cursussen en 
workshops geven is dat je de fotografie naar een hoger 
plan kunt brengen. Dat je je eigen stijl en visie aan an-
deren kunt doorgeven. Ik heb zelf altijd geprobeerd au-
tonoom tot ontwikkeling te komen door mijn inspiratie 
te zoeken bij de bron zelf: de mens. Ik probeer anderen 
in een nieuw licht naar mensen en naar sociale of com-
merciële onderwerpen te laten kijken. Dan zie je meer 
en maak je je eigen fotografiestijl completer. Er zijn wel 
stijlen uit andere periodes, die ik al dan niet toepas omdat 
het bij de persoon of de opdracht past, zoals het ‘jaren 
dertig’-spotlicht, of het Rembrandt-licht, Vermeer, Picasso, 
Andy Warhol, de COBRA-groep, allemaal stromingen 
die aan andere tijdperken hangen. Tegenwoordig geef 
ik ook zelf sturing in hedendaagse stijlen, bijvoorbeeld 
met de groep FISH, die ik enkele maanden geleden heb 
opgericht en waarin we met vier fotografen (uit Frankrijk, 
Ierland, Spanje en Holland) als één gedachte en één foto-
graaf de huidige Europese samenleving weerspiegelen. 

iCreate: Samen met Kenneth Linge heb je ook nog 
de European PhotoInjection Tour 2008 opgezet. 
Wat is de bedoeling daarvan?
Henk: Ja, met die Tour willen we andere Europese 
fotografen de gelegenheid bieden een ‘PhotoInjection’ 
te ondergaan. Kenneth is een goede vriend, een goed fo-
tograaf en heeft ook uitstekende didactische vaardighe-
den. Onze stijlen zijn heel verschillend, maar ze versterken 
elkaar. De benaming ‘PhotoInjection’ symboliseert de 
behoefte van alle fotografen aan ‘injecties’ met nieuwe 
ideeën, inspiratie en informatie, zodat ze hun eigen 
niveau op een hoger plan kunnen brengen. Dit jaar en 
volgend jaar trekken Kenneth en ik hiervoor heel Europa 
door. We geven dan in verschillende grote steden een 
seminar waarvoor elke fotograaf zich op onze speciale 
website [www.photoinjection.com, red.] kan inschrij-
ven. Nederland is volgend jaar aan de beurt. In 2010 
steken we met onze Tour ook over naar de Verenigde 
Staten. En dan te bedenken dat ik vroeger iemand was 
met een groot gebrek aan zelfvertrouwen. Maar het 
meedoen aan wedstrijden, het geven van lessen en 
workshops en het samenwerken met andere fotografen, 
zoals Kenneth, hebben mijn vertrouwen opgekrikt. Ook 
die ervaringen wil ik graag met anderen delen.

iCreate: Om anderen inzicht te bieden in je manier 
van werken, heb je in 2006 het dvd-boekje One 
Day with Henk van Kooten uitgebracht. Daarin 
vertel je dat je niet kunt tekenen. Wat maakt jouw 
fotobewerkingen en digital art dan zo bijzonder?

Henk: In de fotografie zou je kunnen spreken van twee 
stilistische stromingen: de klassieke methode, waarbij 
licht en compositie voorop staan, en de art-design-
methode waarin vooral de creativiteit belangrijk is. Mijn 
stijl van fotograferen sluit het beste aan bij de art-design 
methode. Ik vind creativiteit belangrijk. Maar mijn 
creativiteit draait niet om trucjes. Het mag dan zo zijn 
dat je op de Mac veel mogelijkheden hebt om foto’s te 
bewerken. Photoshop heeft immers een hele trits filters 
waarmee je je foto’s een ‘kunstzinnig’ effect kunt geven. 
Maar iedereen kan dat leren, daar heb je geen talent 
voor nodig. Talent is iets anders. Dat gaat verder dan 
de basis die je kunt leren of berekenen. Je moet buiten 
het referentiekader kunnen stappen, je moet de regels 
of technieken die je tijdens je fotografieopleiding hebt 
geleerd overboord durven zetten. Ik vertrouw op mijn 
gevoel. Ik heb op die manier een nieuwe wereld van licht 
en compositie ontdekt. 

iCreate: Wat versta jij dan onder ‘buiten het 
referentiekader stappen’? Heeft dat te maken met 
jouw eigenzinnige stijl? 
Henk: Zo zou je het kunnen zeggen. Buiten het kader 
stappen is voor mij iets natuurlijks… Ik heb gewoon 
een andere manier van kijken en denken. Het is eigenlijk 
heel simpel. Ik probeer met een ‘open mind’ te kijken, 
zoals een kind dat doet, en alleen te zeggen wat gezegd 
moet worden. Dat geldt ook voor Photoshop: ik gebruik 
alleen wat nodig is; maar nooit te vaak of te veel. Ik stel 
mezelf altijd de vraag waarom ik een beeld mooi vind, 
of juist niet, en hoe dat komt. Is het de lach, de ogen, de 
mond, het haar, het lichaam, de kleren, de schoenen? 
Mijn ervaringen van vroeger en nu helpen me al die 
signalen tot een voltooid beeld te transformeren. Ik 
kan moeilijk duiden waarom ik het doe zoals ik het doe. 
Maar internationaal wordt mijn manier van werken erg 
gewaardeerd. Ze zien mij als voortrekker van ‘The Dutch 
School of Photography’ en onder die noemer geef ik ook 
seminars waarin ik andere fotografen met mijn methode 
laat kennismaken.

iCreate: Nu komen er mensen voor een mooi por-
tret dat ze als kunstwerk aan een geliefd familielid 
willen schenken. Hoe ga je dan te werk?  

‘Door naar mensen te kijken word 
ik geïnspireerd en kan ik ontzettend 
veel creativiteit kwijt’

Henk: Ik begin altijd met naar die mensen te kijken en 
de tijd voor ze te nemen. Dat soort dingen leren we 
niet meer. Door naar mensen te kijken en me door hen 
persoonlijk te laten inspireren, kan ik ontzettend veel 
creativiteit kwijt. Fotografie gaat over communicatie. 
Het is pure communicatie. Je moet dus gewoon even 
de rust nemen om met je klanten te praten, ook al is het 
maar vijf minuten, te kijken hoe ze binnen komen lopen, 
enzovoort. Juist portretfotografie begint met die basis 
van non-verbale communicatie, het waarnemen van 
een individu door de fotograaf vanuit zijn of haar referen-
tiekader. Die informatie geeft je eigenlijk de ingrediënten 
voor een foto op een dienblaadje. Dat kan een studio-
opname zijn, maar ook een buitenopname. Voor buiten-
opnamen zoek ik altijd naar goede locaties. Daarbij let ik 
dan vooral op structuren en niet op gehelen. De vraag 
waar het om draait is: wat is ‘the centre of interest’?

Hoe krijg je serieuze mensen zover dat ze zich 
voor een portret in allerlei onconventionele boch-
ten wringen? Heb je een vast repertoire poseer-
standjes? 
Henk: Ha, ha, nee. Het gaat eigenlijk vanzelf. Als je 
mensen bijvoorbeeld zegt: ‘Ga eens lekker staan…’ dan 
gaan ze vaak al goed staan. Het enige wat ze nog nodig 
hebben, zijn een paar kleine opmerkingen. Uiteraard heb 
je soms gekke dingen, zoals laatst onze familiesandwich, 
waarbij vier volwassenen boven op elkaar liggen en daar 
bovenop weer een stapel kinderen … prachtig … als 
je goed kijkt weet je bij welke mensen dat wel of niet 
kan…

iCreate: Wat zou je onze lezers tot slot nog willen 
adviseren?
Henk: De beste tip die ik kan geven is dat je informatie 
vooral toepasbaar moet maken voor wat je zelf met 
beeld wilt bereiken. Het gaat er niet om een trucje toe te 
passen om de truc zelf, maar om die truc toe te passen 
vanwege zijn meerwaarde voor dat specifieke beeld.

Portretfotografie en digital art zijn belangrijke pijlers 
van onze studio. Op www.henkvankooten.com vind 
je veel voorbeelden.

Zelfprtret van Henk van Kooten. Een digital-art-
versie hiervan is gebruikt voor de cover van het 
dvd-boekje One day with Henk van Kooten.
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